
În conformitate cu politica UTM în 
domeniul asigurării calităţii studiilor, 
„Pla nului de activităţi privind pre ve nirea 
şi contracararea corupţiei la UTM” şi ex-
cluderii fenomenelor negative pre zente 
în societate, Senatul UTM a decis crearea 
adresei  e-mail: 

quality.utm@gmail.com

Orice persoană poate expedia la 
adre sa sus menţionată sugestii, opinii 
şi informaţii ce pot contribui la menţi-
nerea şi îmbunătăţirea atmosferei în uni-
versitate. Mesajul va fi recepţionat de o 
persoană obligată să respecte confiden-
ţialitatea şi să transmită conţinutul res-
pectiv factorilor de decizie ai UTM.

În atenţia studenţilor şi angajaţilor UTM
Pro Calitate

Ţara nu se poate ridica decât prin ingineri
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Administraţia UTM anunţă un con -
curs pentru cel mai bun design al 

paginii de start a site-ului oficial al Uni-
versităţii Tehnice a Moldovei.

La concurs pot participa studenţii şi co-
laboratorii  UTM. Câştigătorii concursului, 
deţi nători ai locurilor I, II şi III vor benefi-
cia de recompense băneşti şi diplome.

Cerinţele de bază în elaborarea paginii 
de start:

1. Conţinutul dinamic al paginii;
2. Utilizarea ultimelor tehnologii Web ( 

standard Web 2.0 );
3. Designul personalizat UTM – antet cu 

sigla Universităţii;
4. Contor al numărului de vizitatori;
5. Posibilitatea actualizării rapide a pagi-

nii;

6. Nivelul  înalt de accesibilitate şi înţele-
gere de către potenţialii utilizatori, fapt ce  
ar contribui la repetabilitatea vizitelor site-
ului.

Site-ul trebuie să fie adaptat pentru vizua-
lizare confortabilă cu rezoluţia minimală 800-
x600 de lăţime variabilă. Este admis scrolling-
ul vertical, nu şi folosirea frame-urilor. 

Proiectele participante se expediază în 
formă de şablon pe adresa: web@adm.utm.
md cu menţiunea „Web-concurs” şi specifi-
carea datelor personale ale autorului: nume, 
prenume, locul de lucru (funcţia), studii 
(grupa, facultatea), datele de contact (nu-
mărul de telefon, e-mail). 

Data-limită pentru depunerea proiectelor: 
30 noiembrie 2008. 

Administraţia UTM

În atenţia colaboratorilor şi studenţilor UTM!

Reprezentată de către studenţii Vita-
lie Gremalschi, Radu Plugaru, Andrei 
Formusatii, Arcadie Cercel (foto), echipa 
Moldovei a surclasat echipele universitare 
din Romania, China, Serbia şi Franţa.

Juriul concursului, condus de dnii John 
Milner, profesor din Marea Britanie, şi Ti-
mothy Hall, profesor din Irlanda, asistaţi de 
către doi profesori din Irlanda şi unul din 
Franţa, a acordat echipei UTM 95 de punc-
te, ceea ce face un avans de 30 de puncte 
faţă de echipa studenţilor de la Şcoala de 
Ingineri în informatică din Limoges, Fran-
ţa, clasată pe locul 13.

– La universitatea noastră procesul di-
dactic este susţinut în mod tradiţional la 
un nivel înalt şi noi căutăm să continuăm 
bunele tradiţii pe plan naţional şi interna-
ţional, a declarat dl Ion Balmuş, decanul 
Facultăţii de Calculatoare, Informatică şi 
Microelectronică, UTM, conf., dr.

Dl Victor Ababii, conf., dr. la aceeaşi fa-

cultate, conducătorul echipei UTM, a adău-
gat că succesul acesta se datorează în parti-
cular profesionalismului cadrelor didactice 
şi, totodată, a conştientizării de către stu-
denţi a importanţei cunoştinţelor teoretice 
şi practice pentru propria lor formare în 
contextul mondial al globalizării.

Studentul Vitalie Gremalschi, căpita-
nul echipei UTM, a adăugat că, într-adevăr, 
tineretul studios de la UTM devine tot mai 
conştient de valoarea şi necesitatea cunoş-
tinţelor profunde, inclusiv în domeniul 
ştiinţei calculatoarelor pentru a se integra 
calificat în campul muncii.

Pe parcursul celor 15 ediţii ale concur-
sului internaţional respectiv echipa UTM 
în mod constant s-a plasat pe locuri pre-
miante, iar unul dintre premianţii UTM ai 
ediţiilor anterioare ale concursului, Dan 
Iaţco, a ajuns să activeze chiar la prestigioa-
sa Companie „Microsoft” din SUA. 

Studenţii UTM – premianţi ai unui 
concurs ştiinţific internaţional

La Concursul Interna-
ţional pentru studen-

ţi „Ştiinţa calculatoarelor 
„Soft & Hard”, ediţia a 15-ea, 
organizat în perioada 19-24 
mai 2008 la Universitatea 
„Ştefan cel Mare” din Su-
ceava, România, echipa Re-
publicii Moldova constituită 
din 4 studenţi ai Universită-
ţii Tehnice de la Chişinău, 
Facultatea de Calculatoare, 
Informatică şi Microelectro-
nică a ocupat locul I din 13 
participante.

În acest sens prima comunicare „Cri-
teriile şi indicatorii de evaluare a pro-
gramelor de studii în scopul asigură-
rii calităţii învăţământului superior”, 
susţinută de dl prof. univ., Petru Todos, 
prim-prorector UTM, a schiţat un amplu 
Proiect-cadru (Ghid) privind traseul pro-
iectării şi realizării Programelor de stu-
dii la ciclul I – Licenţă şi la ciclul II – Mas-
terat, pe care o instituţie de învăţământ 
superior poate să-l parcurgă în vederea 

acreditării, reacreditării, dezvoltării unei 
culturi a calităţii. 

Întrucât panorama învăţământului 
superior este multicoloră (inginerie, pe-
dagogie, sport, medicină, arte etc.), insti-
tuţiile universitare vor completa/dezvolta 
acest Proiect-cadru (Ghid), adaptându-l la 
specificul Programului lor. 

Proiectul-cadru sub forma unui Ghid, 
denumit „Criterii, Indicatori şi Proceduri 
de Evaluare a programelor de studii în în-
văţământul superior”, de altfel, destul de 
voluminos, expus într-o broşură format 
A4 pe 84 de pagini, este opera comună 
foarte laborioasă a reprezentanţilor dife-
ritelor universităţi din Moldova, dar şi din 
Franţa, România, Polonia, Danemarca, 
Belgia. 

Elaborarea acestui Ghid a sintetizat 
munca minuţioasă depusă pe parcursul a 
4 ani la diferite catedre, facultăţi, univer-
sităţi, întreprinderi, pentru care se pregă-
tesc specialişti în cadrul Proiectului TEM-
PUS JEP-26091-2005 „Implementarea Sis-
temului Instituţional de Asigurare internă 
a Calităţii în instituţiile de învăţământul 
superior din Republica Moldova”, realizat 
cub conducerea contractorului, dlui prof. 
Jean Barloy de la Asociaţia Universitară 
AGRENA  din or. Rennes, Franţa. 

Consiliul Rectorilor din RM

Cultura calităţii – 
vectorul principal în 

învăţământul superior moldav

Î n şedinţa din 17 octombrie 
2008 Consiliul Rectorilor din 

RM a examinat multiple aspecte ale 
dezvoltării în continuare a învăţă-

mântului superior moldav, toate 
convergând spre noţiunea funda-
mentală a succesului – calitatea.

Care sunt necesităţile implementă-
rii Sistemului de Calitate în învăţămân-
tul superior de la noi? 

Tocmai cu răspunsul la această între-
bare începe expunerea Ghidului. 

1. „Republica Moldova este semnata-
ră a Procesului Bologna cu obligaţiile şi 
aspiraţiile respective;

2. Compatibilitate (exigenţe similare) 
– o condiţie obligatorie pentru asigurarea 
mobilităţii bidirecţionale a studenţilor, 
masteranzilor, doctoranzilor, post-docto-
ranzilor şi cadrelor didactico-ştiinţifice.

Criteriile şi indicatorii de calitate sunt 
necesare pentru ca specialistul/absolven-
tul cu studii superioare să se integreze so-
cio-profesional pe piaţa globalizată a for-
ţei de muncă. Aceste Criterii şi Indicatori 
de calitate devin un instrument polifonic 
pentru a compara/compatibiliza diplo-

mele universitare din 
RM cu cele din Spaţiul 
European Universitar, 
în care noi tindem să 
ne integrăm. 

Membrii Consiliu-
lui Rectorilor din Re-

publica Moldova au subliniat pe drept că 
optica aprecierilor de calitate universitară 
acum se schimbă radical. 

Dacă experienţa trecutului punea 
accentul calităţii pe organizarea învăţă-
mântului, pe procesul de instruire, acum 
vectorul calităţii este altul – finalizare-re-
zultate-produs-absolvent: competinţele 
lui, cunoştinţele, abilităţile, cultura de 
specialitate.

Urmează ca Ghidul (proiectul) „Criteriile 
şi indicatorii de evaluare a programelor de 
studii în scopul asigurării calităţii învăţă-
mântului superior” să fie diseminat în  toate 
instituţiile universitare, de stat şi private, din 
RM pentru analiză şi implementare.

*  *  *
Consiliul Rectorilor din RM a analizat 

şi alte două probleme, care converg şi ele 
la albia cuprinzătoare a calităţii:

1) „Crearea serviciului universitar de 
informare, orientare profesională şi anga-
jare în câmpul muncii a studenţilor” – ra-
portor dl Petru Gaugaş, prof. univ., USM;

2) „Cu privire la necesitatea creării 
Şcolilor Doctorale în cadrul universităţi-
lor” – raportor dna Larisa Bugaian, prof. 
univ., prorector UTM.

mele universitare din 
RM cu cele din Spaţiul 
European Universitar, 
în care noi tindem să 
ne integrăm. 

lui Rectorilor din Re-

7 octombrie – Ziua Mondială a Pedagogului

Domnului profesor, cu dragoste
Proforii exercită o merie de excepţie. A fi 

profor te mai mult dât atât. A fi profor 
înseamnă să faci ceva care nu te la îndemâna 
oricui, iar act lucru îl poţi încredinţa numai 
zeilor. A fi profor te o misiune ce ţine de arta 
de a-i învăţa pe alţii ceea ce ştii tu mai bine. În 
limba latină, profor înseamnă – mirabil lu-
cru – „mărturisitor”. 

Vă dorim, iubiţi profori, ca îndemnul lui 
Sena să-şi găsească un ou împlinitor şi în 
conştiinţa Dvs.: Redi ad prior  probatos.
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Planul de admite-
re pentru anul 2008, 
a raportat rectorul, a 
fost completat par-
ţial. Au rămas neaco-
perite 450 de locuri. 
Amintim: pentru Uni -
versitatea Tehnicå a 
Moldovei a fost pre-
văzut un plan de ad-
mitere foarte impunător – 4729 de locuri. 
Neacoperirile îşi au explicaţia în creşterea 
excesivă a numărului de locuri cu finanţa-
re bugetară la unele specialităţi, mai pu-
ţin prestigioase la momentul actual. Ace-
eaşi explicaţie se atribuie şi la cotele-părţi 
pe categoriile „Şcoală medie de cultură 
generală” şi „Raioanele de Est”, care nu au 
fost solicitate. Aceste „supraplanificări” 
revin organelor de resort, în faţa cărora 
UTM va insista pentru anumite corectări 
la viitoarele admiteri.

Vom sublinia totuşi că admiterea-2008 
a atras un număr impunător de candidaţi 
comparabil cu admiterile mari din ultimii 

ani la UTM. Astfel, pe locurile finanţate 
de la bugetul statului au fost înmatricu-
laţi 2012 studenţi, iar în bază de contract 
– 2226. Aceasta înseamnă că numărul 
total de studenţi înmatriculaţi prin admi-
terea-2008 este mai mare cu 229 faţă de 
admiterea-2007.

Comisia de admi-
tere, condusă de dl 
Serghei Andronic, 
de canul FRT, conf., 
doctor, s-a achitat cu 
mult succes de misiu-
nea sa, Senatul apre-
ciind efortul susţinut 
al tuturor membrilor 
Comisiei de Admitere 
pentru ca miile de tineri să fie îndrumaţi 
corect şi obiectiv spre satisfacerea cerin-
ţelor de a-şi continua studiile la UTM.

În hotărârea Senatului la subiect sunt 
fixate şi un şir de puncte prevăzând anu-
mite ajustări pentru viitoarele planificări 
de admitere la UTM. În special, vom re-
marca necesitatea unei conlucrări inten-

Senat Admiterea-2008: bilanţ
Î n şedinţa Senatului din 23 septembrie 2008 rectorul UTM, acad.       

Ion Bostan, a prezentat un amplu raport asupra admiterii-2008, 
acţiune de importanţă cardinală pentru bunul mers al universităţii. 

se în privinţa planificării admiterilor cu 
ministerele de resort, astfel ca estimările 
numerice pe specialităţi să corespundă 
mai realist necesităţilor de viitoare cadre 
în diferitele ramuri ale economiei naţio-
nale. (Hotărârea integrală a Senatului  în 
problema dată poate a fi ridicată la arhiva 
UTM).

În chestiunea a 
doua de pe ordinea 
de zi – „Îndeplinirea 
hotărârilor Senatului 
pe anul universitar 
2007-2008” a rapor-
tat dl Ion Sobor, se-
cretarul ştiinţific al 
Senatului UTM. S-a 
constatat că hotărâ-
rile Senatului pentru perioada examinată 
în temei au fost executate. Nota critică 
s-a referit doar la durata şedinţelor Sena-
tului. În medie, acestea au avut o durată 
excesivă de până la 4 ore. Dl Ion Sobor a 
cerut ca pe viitor şedinţele să fie mai bine 
organizate şi dirijate, astfel ca în privinţa 
duratei ele să se conformeze prevederilor 
statuare de 2 ore, iar în cazul când există 
alegeri prin vot secret – 2,5 ore.

Cum să lucrăm mai bine ca reuşita să 
fie mai ridicată? Cauza eşecurilor în aceas-
tă privinţă nu sunt numai studenţii, ci şi... 
cadrele didactice, şefii de catedre, întregul 
ansamblu didactico-profesoral, deoarece, 
precum se ştie,  procesul de instruire-edu-
care este complex, multiaspectual.

Da, slaba pregătire preuniversitară a 
unor studenţi alimentează nereuşita. Da, 
pot fi şi desigur sunt şi alte cauze obiec-
tive care îngreunează procesul educa-
ţional. Dar multe depind şi de profesor 
– devotamentul lui profesional, ceea ce 
înseamnă în fond dragostea pentru copiii 
poporului, pe care cu răbdare pedago-
gică el trebuie să-i ridice încet, dar sigur 
pe treptele ingineriei. Profesorul trebuie 
să-şi perfecţioneze zi de zi şi metodele 
de predare, doar se ştie că măiestria pe-
dagogică presupune printre altele tocmai 
modelarea permanentă a contactului cu 
studentul concret, luând în seamă indivi-
dualitatea lui diferită de cea a colegului 
de alături, de exemplu.

Reuşita – acest indice cumulativ, se re-
feră deopotrivă şi la verigile conducătoa-
re pe întreaga universitate, pe facultăţi, 
catedre şi la fiecare cadru didactic, la locul 
concret al acestuia în aula studenţească, 
în laborator sau pe terenul de practică in-
ginerească. Agenda şedinţei Consiliului a 
pus în lumină subiectul magistral al reuşi-
tei în studii din diferite perspective.

1. Rezultatele sondajului „Opinii ale 
absolvenţilor UTM, promoţia-2008” 
– raportor dl Andrei Chiciuc, şeful Depar-
tamentului Managementul Calităţii;

2. Rezultatele reuşitei în sesiunea 
de vară  2007-2008 – raportori decanii 
celor zece facultăţi ale UTM;

3. Cu privire la formarea algoritmu-
lui pentru evidenţa achitării taxelor de 
studii prin Sistemul Informaţional UTM 
– raportor dl Veaceslav Perju, şeful De-
partamentului Informatizare.

În cadrul discuţiilor la subiect s-a vă-
zut, de exemplu, că sondajele de oipnie în 
rândurile studenţilor sunt necesare, dată 
fiind dezvăluirea unor aspecte uneori 
nebănuite privind ameliorarea procesu-
lui instructiv-educativ. Sondajele activi-
zează personalitatea studentului, acesta 
conştientizând mai profund propria-i 
responsabilitate şi propriile drepturi pe 
linia îmbunătăţirii bunului mers al vieţii 
universitare.

Sondajul în rândurile absolvenţilor 
nu are însă o relevanţă prea largă. De ce? 
Absolvenţii văd lucrurile în „roz”, ei repre-
zentând floarea studenţimii de la Univer-

sitatea Tehnică a Moldovei, doar au trecut 
„sita” celor 4-5 ani universitari, deci sunt 
studenţii cei mai buni la reuşită. Pe noi 
însă ne interesează mai special aflarea 
cauzelor de nereuşită la anii inferiori, pen-
tru a adopta măsurile posibile de contra-
carare a acestui fenomen negativ, pe alo-
curi destul de evident.

Sondajul organizat şi prezentat de 

Consiliul de Administraţie Reuşita la studii – 
constanta preocupărilor noastre

S pre deosibire de şedinţele anterioare ale Consiliului de Ad-
ministraţie UTM, unde se discută în temei diferitele aspecte 

curente ale vieţii universitare, de data această, la 16 septembrie 
2008, la discuţii au fost invitaţi şi şefii celor cca 60 de catedre, mulţi 

profesori, şefi ai diferitelor subdiviziuni. După numărul persoane-
lor invitate această primă şedinţă a Consiliului de Administraţie 

din noul an de studii 2008-2009 s-a asemănat cu o şedinţă a Sena-
tului UTM. Explicaţia rezidă în importanţa subiectelor analizate, or 

aceste subiecte întotdeauna rulează în jurul primordialei preocu-
pări universitare – reuşita la studii.

Departamentul Managementul Calităţii 
a fost apreciat de Consiliu pentru aria lui 
vastă de reprezentativitate şi de cuprin-
dere a aspectelor universitare. Din 2913 
de absolvenţi, câţi au promovat Universi-
tatea Tehnică a Moldovei în seria-2008, la 
sondaj au participat 1563 – 54 la sută. Au 
fost puse 15 întrebări – aceleaşi ca şi anul 
trecut pentru a se vedea ce se confirmă şi 
ce nu, pentru ca să se poată întemeia mai 
sigur concluziile. 

O muncă foarte voluminoasă a fost 
solicitată din partea responsabililor de 
calitate de la facultăţi, a catedrelor, a de-
canatelor în organizarea tehnică a sonda-
jului şi calculării (formulării/cristalizării) 
rezultatelor. Rezultatele au fost exprimate 
destul de clar, intuitiv în diferite diagrame 
şi formulări concise, iar totul a fost listat-
imprimat într-o broşură şi pusă la dispo-
ziţie catedrelor, decanatelor, rectoratului 
pentru aplicare în lucru mai departe. În 
mod deosibit subliniem „Opiniile şi suges-
tiile” din finalul broşurii, care vor fi de bun 
ajutor pentru facultăţi în perfecţionarea 
în continuare a procesului didactic. Iată 
cum de exemplu, formulează absolvenţii 
una din „opinii-sugestii” pentru FCIM: „La 

evaluarea cunoştinţelor studentului ar tre-
bui să se pună accentul pe capacitatea lui 
de a aplica în practică cunoştinţele acumu-
late, dar nu să se verifice doar capacitatea 
de a expune pe hârtie materialul teoretic”.  

Dacă studentul-absolvent exprimă o 
asemenea „opinie-sugestie”, înseamnă că 
el a „trăit-o” în anii studenţiei şi deci deca-
natul (catedra), corpul profesoral respec-

tiv va trebui să depună toate eforturile 
pentru a organiza mai larg şi mai eficient 
acest sector didactic încă nedezvoltat 
la parametrii moderni, care se numeşte 
„Practica”.

Consiliul de Administraţie a concluzi-
onat că sondajele de opinii între studenţi 
au partea lor pozitivă şi vor trebui să fie 
realizate şi pe viitor cu ajustările dictate 
de cerinţele reformelor universitare.

La punctul 2 din agenda şedinţei Con-
siliului au raportat rând pe rând domnii 
decani. Reuşita în sesiunea de vară la 
multe facultăţi lasă de dorit. Dl Ion Bal-
muş, decanul FCIM, a menţionat că una 
dintre cauzele principale care generează 
nereuşita la studii este proasta frecvenţă 
a studenţilor la ore. În acest sens cel mai 
mare reproş cade în adresa îndrumători-
lor de grupe. Aceştia lucrează insuficient 
pe linia educativă în grupe, deşi pentru 
acest articol sunt remuneraţi. Decanatul, 
a spus dl Balmuş, recunoaşte, la rândul 
său, că lucrează slab pe linia activizării 
îndrumătorilor de grupă. Cauzele sunt 
fixate, deci trebuie să lucrăm sistematic 
pentru depăşirea lor. 

Dl Victor Toporeţ, decanul FCGC, a 
cerut ca rectoratul să influenţeze, pe cât e 
posibil, revizuirea Regulamentului de în-
matriculare la UTM, acesta indicând doar 
10 la sută locuri pentru absolvenţii din 
colegii. Or, tocmai absolvenţii din colegii 
sunt cei mai buni viitori studenţi. 

Prin urmare, această indicaţie a regu-
lamentului dăunează calităţii noului con-
tigent de studenţi înmatriculaţi la Univer-
sitatea Tehnică a Moldovei.

Consiliul de Administraţie lărgit, pre-
cum se vede, a accentuat principala preo-
cupare a tuturor cadrelor didactice şi ve-
rigilor de conducere de toate nivelurile 
– reuşita la studii. Această preocupare 
trebuie să persiste fără întrerupere în ab-
solut toate programele noastre de activi-
tate didactică.

Odă proforului

Tatiana OLARU, absolventă 
a Catedrei EI, FCGC, 2008

Dedic aceste versuri 
profesorilo UTM, în ecial 

tatălui meu, profeso şi el - 
V. Olaru,lecto superio la FUA

Vivat, profesore!
Vă mulţumim
Pentru succes
Şi pentru chin,
Pentru tot ce-am retrăit
În acest superb răstimp.

Vivat, profesore!
Ne închinăm
Pentru truda ce-aţi depus,
Pentru multe de nespus,
Pentru tot la ce-am ajuns.

Vivat, profesore!
Vă onorăm
Aţi fost tare, aţi fost buni
Pe-anevoiosul drum,
Ne-aţi dat carte şi-aţi cerut
Să fim profi fără rebut.

Vivat, profesore!
Noi vă cinstim
Pentru sprijin şi cuvânt,
Pentru cale şi avânt,
Pentru-un rost pe-acest pământ.

Vivat, profesore!
Vă mulţumim
Pentru suflet şi răbdare,
Pentru buna îndrumare,
Pentru tot ce ştim mai tare
În imobil şi evaluare.
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Pe 11 iunie 2008 atelierele de croitorie 
ale Catedrei „Tehnologia confecţiilor din 
ţesături şi tricoturi” de la FIU (şefa catedrei 
– dna Angela Scripcenco, conf., dr.), au 
fost vizitate de Doamnele soţii de amba-
sadori şi diplomate, dânsele făcând parte 
din Clubul Internaţional al Femeilor din 

Moldova – CIFM (International Women’s 
Club of Moldova – IWCM), organizaţie 
care are drept obiectiv dezvoltarea com-
petitivităţii întreprinderilor industriale din 
RM, în particular cele textile.

Emoţiile aşteptării s-au preschimbat 
în emoţii de... îmbrăţişări prieteneşti, 
când în ateliere şi-au făcut apariţia Dna 
Sara Kirby, soţia 
ambasadorului SUA 
în RM, dl Michael D. 
Kirby, care tocmai 
îşi încheia misiunea 
diplomatică în RM, 
Dna Marcie Gräfin 
Lambsdorff, soţia 
ambasadorului Ger-
maniei în RM, Dna 
Jennifer Griffith, 
conducătoarea unui 
proiect din SUA în 
Moldova, Dna Delphine Torres, diplo-
mat, şi alte Doamne-membre ale Clubului 
nominalizat. Înalţii oaspeţi au fost însoţiţi 
de dna Maria Gheorghiţă, conf., dr. la Ca-
tedra EMI de la FIU, conducătoarea unui 
proiect internaţional pentru dezvoltarea 
competitivităţii întreprinderilor industria-
le din Moldova.

Vizita a fost ocazionată de o donaţie 
consistentă – două maşini electrice de cu-
sut de caracter industrial, destul de costi-

sitoare, oferite de Clubul Internaţional al 
Femeilor din Moldova. 

Donaţia a avut o adresă precisă: ate-
lierele de croitorie ale Facultăţii de Indu-
strie Uşoară a UTM, adică tocmai acolo 
unde se pregătesc viitorii specialişti în 
domeniul confecţiilor, care vor trebui să 

dezvolte ramura 
astfel ca şi în con-
diţiile concurenţei 
de piaţă să susţină 
eficient economia 
Moldovei.

Prin această do-
naţie Clubul Inter-
naţional al Femei-
lor din Moldova a 
intenţionat să le in-
sufle tinerelor stu-
dente ideea de a-şi 
dezvolta spiritul 
întreprinzător şi de 

a deveni în viitor talentate femei de afa-
ceri, sprijinind astfel economia Moldovei 
în modul cerut de competiţia mondială a 
pieţei.

Dl Constantin Spânu, decanul FIU, 
conf., dr., a exprimat din partea colecti-
vului facultăţii mulţumiri cordiale pentru 
donaţia oferită, subliniind că astfel atelie-

rele facultăţii îşi vor spori eficient forţa şi 
calitatea de instruire practică a studenţi-
lor, asigurând pregătirea mereu mai în-
altă a viitorilor specialişti pentru industria 
uşoară din Moldova, astfel ca aceasta să 
se integreze organic în contextul industri-
al european spre propăşirea generală.

Din partea studenţilor un cuvânt de 
mulţumire pentru această donaţie foarte 
binevenită a rostit în limba engleză dra 
Irina Brublevscaia.

Clubul Internaţional 
al Femeilor din RM la FIU

când în ateliere şi-au făcut apariţia Dna 

Delphine Torres, diplo-

donaţia oferită, subliniind că astfel atelie-

rele facultăţii îşi vor spori eficient forţa şi 

Clubul Internaţional al Femeilo 
din RM a fost creat în 1997 cu scopul 
de a oferi posibilitatea cetăţenilo 
străini de a se implica în aivităţile 
de caritate şi de a se încadra în iaţa 
şi cultura RM. Astăzi Clubul numă-
ră 80 de membri şi este deschis atât 
pentru cetăţenii RM, cât şi pentru 
cei din alte ţări. În primii 10 ani de 
aivitate CIFM a reuşit să colecteze 
peste 100 000 de dolari SUA.

Ajuns la o vârstă venerabilă, ju-
biliarul priveşte cu serenitate peste 
piscurile activităţii sale de-o viaţă, 
pe care le-a străbătut atât de f iresc, 
de parcă dintotdeauna a fost zămi-
slit pentru a dărui lumina cărţii 
tinerilor studioşi, arătându-le dru-
mul către tainele gândirii şi simţi-
rii omeneşti, îndrumându-i să des-
copere esenţele.

Împătimit de tehnică şi tot ce ţine 
de maşinării, şi-a făcut studiile la 
Facultatea de Mecanică a Univer-
sităţii Agrare, după care a ţinut să-

şi împărtăşească cunoştinţele cu generaţiile care îl urmau. La în-
ceput, în calitate de maistru de instruire, apoi de profesor şi direc-
tor de studii la o şcoală profesională. După care destinul i-a oferit 
şansa să-şi împărtăşească măiestria şi harul pedagogic şi peste 
hotarele ţării, deschizându-i larg uşile unui Centru Universitar 
tocmai din Camerun, unde a activat în calitate de profesor. Reve-
nind în ţară, s-a regăsit din nou în directorie, dirijând mai întâi 
o şcoală profesională, apoi un liceu tehnic, iar din 1991 până în 
prezent – Colegiul Tehnic din Chişinău, transferat ulterior, prin 
hotărâre de guvern, ca subdiviziune în componenţa UTM. 

Integritatea morală, probitatea, corectitudinea, onesti tatea 
– sunt calităţi pe care discipolii, colegii şi oamenii din preaj-
ma-i le redescoperă zi de zi în Inginerul, Profesorul, Omul 
Andrei Pendus.

Andrei 
Pendus

Aşadar, pe uşa (strălucitoare) a unei 
săli proaspăt reparate şi mobilate pe o 
plăcuţă scrie frumos, cu efect educativ, 
denumirea firmei-sponsor: Această sala 
a fost amenajată cu suportul „M.C.F. 
– ENGROS” S.R.L. Este o firmă de comerţ 
cu materiale de construcţie şi finisare. 

Sala mare pentru 80 de locuri este 
zugrăvită perfect într-un galben auriu, ta-
vanul suspendat e la fel de o culoare po-
zitivă, geamuri perfecte. Dar mobilierul e 
atât de îmbietor, comod, a câte 2 locuri 
studenţeşti!... 

Apare întrebarea: cam de ce o firmă 
oarecare cheltuieşte bani grei (costurile 
s-au ridicat la 30 de mii de euro) pentru 
a face asemenea reparaţii într-o sală de 
curs pentru studenţi? Are interes? Da, va fi 
răspunsul, are interes. Vorba e că decanul 
Toporeţ, prodecanul Râşcovoi, mulţi şefi 
de catedre şi profesori de la FCGC caută 
şi găsesc în producţie asemenea firme 
care ar avea interes. Or, firmele care au 
investit bani în reparaţii, vor ca studenţii 
în lucrările/proiectele lor de an, de licen-
ţă să oglindească anume gama de mate-
riale de construcţie pe 
care această firmă le co-
mercializează sau le pro-
duce. Mâine studenţii 
de azi vor deveni agenţi 
economici – constructori 
şi... vor cumpăra tocmai 
acele materiale, pe care 
azi le propagă. Totodată, 
aceste firme organizează 
diferite se mi nare cu stu-
denţii şi profesorii, de-
monstrând materialele 
noi de construcţii, deoa-
rece în sfera dată se pro-
duc materiale mereu mai performante.

Legătura  între producţie şi FCGC în ca-
zul firmei „M.C.F. – ENGROS” S.R.L. se face 
şi prin fosta absolventă a facultăţii, dna 
Oxana Mazur, actualmente colaboratoa-
re la  această firmă. E şi acesta un merit 
al facultăţii. Ştie cum să-şi găsească foştii 
absolvenţi, cum să-i atragă în colaborare.

Cea de-a doua firmă care a sponsorizat 

reparaţia unei alte săli de curs se numeşte 
„Baumitt”. Este şi aceasta o firmă pentru 
materiale de construcţie. Şi în cazul dat 
interesul e acelaşi. O sală mare pentru se-
rii, strălucind după reparaţii. Mobilier ori-
ginal. Studenţii se simt confortabil.

Un al treilea sponsor, care a reparat şi 
mobilat o altă sală de curs, este reprezen-
tată tocmai de proaspătul absolvent al fa-
cultăţii, dl Ion Tribusean. Dânsul lucrea-
ză în firma de construcţii a tatălui său, dl 
Alexandru Tribusean, care a dorit să facă 
un asemenea frumos gest de susţinere a 

facultăţii. Desigur şi aici există interesul 
economic: la absolvire, studenţii cei mai 
buni vor fi ghidaţi spre firma „Tribusean”. 
Foarte bine, doar facultatea pregăteşte 
specialişti buni şi i-ar putea ghida la ab-
solvire spre o o fimă sau alta, numai că şi 
firmele trebuie să contribuie la formarea 
unor condiţii excelente pentru studii. 

La FCGC este şi o patra sală „străluci-
toare”, amenajată de sponsori. Este vorba 
de o sală-laborator pentru specialitatea 
„Tehnologia prelucrării lemnului”. Aici a 
trebuit să se tragă la fiecare loc de lucru 

firul de electricitate, pentru că fiecare 
student conectează diferite scule şi ope-
rează. La fel, a fost nevoie şi de o ilumina-
ţie mai specială pentru locul de operare, 
chiar şi de microscoape etc.

Cu alte cuvinte, domnilor decani, ur-
maţi exemplul FCGC şi personal al dlui 
Victor Toporeţ! Consolidaţi legăturile cu 
producţia şi sponsori vor veni...

Domnul Alexandru Râşcovoi, prodecan, conf., dr., înainte de a ne arăta 
real strălucirea reparaţiilor şi mobilărilor în sălile de curs, efectuate cu 

ajutorul financiar al sponsorilor, a subliniat rolul hotărâtor al dlui decan Victor 
Toporeţ în aceste acţiuni foarte importante pentru bunul mers al procesului 

didactic la facultate. Consemnăm rolul inimosului decan Toporeţ, D-sa oferin-
du-ne şi în trecut multiple exemple pozitive ale iniţiativelor sale de a găsi logica 

unor contracte foarte benefice între producţie şi facultate. 

Potrivit dlui acad. Ion Bostan, preşedin-
tele Consiliului Rectorilor, rectorul UTM, 
până în prezent 16 universităţi au răspuns 
apelului de ajutorare a pedagogilor sinistra-
ţi, fiind colectate circa 400 mii de lei. 

Totodată, s-au dovedit a fi foarte recep-
tivi şi studenţii, care s-au încadrat activ în 
initiaţiva de ajutorare. Fondurile obtinu-
te vor fi alocate pentru procurarea a două 
case pentru două familii de pedagogi din 
satul Drepcăuţi, raionul Briceni.

Ministerul Educaţiei şi Tineretului al 
RM a depozitat sumele colectate pe un cont 
bancar special, în care se acumulează dona-
ţiile în bani ale persoanelor fizice şi juridice 
pentru a acorda ajutoare sinistraţilor. Con-
turile bancare pentru colectarea donaţiilor 
ramân deschise pentru toti cei care doresc 
să se solidarizeze cu acesastå campanie:

- în lei moldoveneşti – 3357003
- în dolari SUA – 3261584015
- în EURO - 1006601000037  

Universităţile au colectat fonduri 
pentru procurarea a două case 

familiilor de pedagogi din Drepcăuţi
La iniţiativa Consiliului Rectorilor din RM, 

universităţile din Moldova au iniţiat la în-
ceputul toamnei curente o campanie de colectare a 
fondurilor pentru familiile de pedagogi din nordul 
ţării, care au avut de suferit în urma inundaţiilor 
din vara acestui an. Acţiunea „De la pedagog la pe-
dagog” este o continuare a iniţiativei „De la inimă 
la inimă”, lansată de elevii unor licee din republică, 
care au mers la 1 septembrie în şcolile din Drepcăuţi 
şi Purcari.

De la inimă la inimă – De la pedagog la pedagog

Donaţii

Aniversări

Sponsorizări

La FCGC sponsorii au 
reparat şi mobilat săli 
de curs, laboratoare 
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Studenţii de la specialităţile inginereşti ale 
UTM susţin anual diferite tipuri de practi-
că la Centrul de Implementare a Tehnolo-
giilor Avansate „ETALON”, UTM.

Practica de iniţiere cu volume diferite 
de ore (45, 60, 90), în funcţie de specialita-
te. Această practică este destinată studenţi-
lor de la facultăţile: 

– Inginerie şi Management în Construc-
ţia de Maşini;

– Inginerie şi Management în Mecanică;
– Urbanism şi Arhitectură ş.a.

Înainte de a pleca la practică, studenţi-
lor li se predă un curs de securitate a mun-
cii. Şi la uzină studenţii trec un instructaj 
introductiv la tehnica securităţii muncii, 
conform caracterului lucrărilor ce se exe-
cută. Ulterior, fiecare student este instruit 
şi la locul său de muncă. Această practică 
se realizează în atelierele didactice ale uzi-
nei (secţiile de lăcătuşărie, strunjire, freza-
re, sudare, burghiere, alezare ş.a.).

Studenţii anului I se familiarizează cu 
metodele şi tehnologiile de obţinere a semi-
fabricatelor şi executarea pieselor finite. Ei 
studiază utilajele şi tehnologiile de sudare, 
strunjire, frezare, burghiere ş.a., iau cunoş-
tinţă de construcţia maşinilor-unelte, ela-
borează un traseu de prelucrare mecanică 

a unei piese concrete de complexitate me-
die; aleg maşinile-unelte necesare, sculele 
pentru prelucrare, dispozitivele, electrozii 
pentru sudare, optimizează regimurile de 
prelucrare mecanică şi execută o piesă reală 
(propusă de profesor).

La finele practicii studenţii prezintă un 
raport detaliat.

Practica tehnologică are scopul de a-i 
iniţia pe studenţi în proiectarea tehnolo-
giilor de prelucrare a pieselor de diferite 
tipuri, dispozitivelor şi sculelor pentru pre-
lucrarea acestor piese, studierea diferitelor 

utilaje tehnologice.
Practica constructivă le permite stu-

denţilor să însuşească şi să utilizeze meto-
dele de proiectare a unei maşini: etapele de 
proiectare, sarcina tehnică şi să  propună ei 
înşişi soluţii tehnice. În programul practi-
cii respective intră, de asemenea, schiţa de 
proiect, proiectul tehnic, elaborarea docu-
mentaţiei tehnice.

Practica de diplomă constituie o eta-
pă de sintetizare a pregătirii profesionale a 
tânărului inginer. La această etapă, fiecărui 
student i se propune o temă individuală (la 

practica constructivă), pe care el trebuie s-
o dezvolte. În acest caz studentul are o arie 
extinsă de meditaţie (mai bine de un an) 
şi poate propune şi elabora anumite con-
strucţii.

De exemplu, studentul D. Popescu a 
realizat tema de diplomă „Complex robo-
tizat pentru sudarea cap la cap” la nivel 
de invenţie. La susţinerea proiectului de 
diplomă a prezentat date experimentale 
pentru optimizarea procesului de sudare şi 
a susţinut proiectul pe nota „10”.

 Studenţii MSP-061 au susţinut cu 
succes practica în acest an, au fost pre-
zenţi la toate întrunirile şi excursiile 
organizate, au prezentat rapoarte de 
practică în termenele stabilite. Susţi-
nerea a avut loc în cadrul conferinţei 
în tema practicii la Catedra MSP, în 
prezenţa şefului de catedră dr. hab., 
conf. univ. P. Stoicev, conf. univ., dr. P. 
Gordelenco, prof. univ. int. I. Botez şi 
dr., prof. univ. V. Javgureanu. Studen-
ţii au demonstrat cunoştinţe profesio-
nale bune, fiind apreciaţi cu note bune 
şi foarte bune.

Studentul  MSP-061 Focşa Andrei 
a prezentat darea de seamă cu elemen-
te de cercetări ştiinţifice şi unele pro-

Stagii de practică ale studenţilor – 
specialitatea „Maşini şi Sisteme de Producţie” 

Conferinţa de susţinere a practicii la Catedra MSP

În scopul susţinerii studenţilor din instituţiile de învăţământ superior şi 
elevilor din instituţiile de învăţământ mediu de specialitate, care au obţi-
nut performanţe academice deosebite şi participă la activităţi de cercetare 

ştiinţifică şi la viaţa socială, Preşedintele RM, dl Vladimir Voronin, a decretat 
aprobarea listelor studenţilor, cărora li se acordă bursa Preşedintelui RM pentru 
anul de studii 2008-2009. 

Printre cei 10 stu-
denţi din instituţiile 
de învăţământ su-

perior, de ţinători ai 
Bursei Preşedintelui 
RM, figurează şi stu-
dentul Universităţii 
Tehnice a Moldovei
LUCA Serghei, 
anul IV, specialita-

tea „Teleradiocomu-
nicaţii”.

În cadrul unei şedinţe de lucru cu par-
ticiparea factorilor de decizie din cadrul 
Preşedinţiei şi Guvernului, Preşedintele 
RM Vladimir Voronin a lansat câteva 
propuneri privind majorarea indemni-
zaţiilor şi ajutoarelor materiale acordate 
elevilor şi studenţilor orfani.

Astfel, s-a propus majorarea de trei 
ori (de la 1000 la 3000 lei) a ajutoarelor 
pentru procurarea îmbrăcămintei şi în-
călţămintei acordate la începutul anului 
de studii şi de două ori (de la 500 la 1000) 
– la finele anului de studii; de 10 ori (de la 
500 la 5000) – a indemnizaţiei la absolvi-
rea şcolii medii şi de 20 de ori – la absol-
virea instituţiei de învăţămînt profesional 
de toate nivelurile.

De asemenea, s-a propus majorarea 
în medie de două ori a cheltuielilor pen-
tru alimentaţie elevilor şi studenţilor fără 
părinţi, care nu primesc burse.

Totodată, şeful statului a propus două 
tipuri noi de indemnizaţii pentru tinerii 
orfani: pentru realizarea cercetărilor şi 
editarea tezei de licenţă şi pentru perfec-
tarea paşaportului pentru elevii şi studen-
ţii orfani delegaţi la studii peste hotare. 

În prezent tinerii orfani primesc de la 
bugetul de stat mijloace pentru achitarea 
taxei de obţinere a buletinului de identi-
tate – indemnizaţie unică, care rămâne în 
vigoare. 

Numărul total al elevilor şi studenţi-
lor orfani de ambii părinţi în RM este de 
cca 1190. 

Luca Serghei de la FRT – 
Bursa Preşedintelui RM

În cadrul unei şedinţe de lucru cu par-

Elevii şi studenţii orfani vor 
beneficia de indemnizaţii majorate

BEST Chişinău a organizat în perioada 
29 septembrie-5 octombrie sesiunea 

de recrutări de noi membri, eveniment la 
care au fost invitaţi toţi studenţii UTM.  
Pe parcursul sesiunii de recrutări au avut 
loc prezentări BEST, urmate de înscrieri, 
interviuri şi training-uri pentru viitorii 
membri.

Cine suntem?
Grupul Local BEST este format din vo-

luntari din cadrul Universităţii Tehnice, un 
grup de tineri entuziaşti, motivaţi să înve-
ţe ce înseamnă munca în echipă, manage-
mentul unui proiect, dezvoltarea unor abi-
lităţi care ne vor fi utile în perioada post-
universitară. 

Scopul nostru 
Organizăm activităţi prin care ajutăm co-

legii din universităţile tehnice în a deveni mai 
deschişi internaţionalizării, prin o mai bună 
înţelegere a culturii europene şi prin dezvol-
tarea capacităţii de a lucra la nivel interna-
ţional. Oferim viitorilor ingineri o educaţie 
complementară (cursuri academice şi com-
petiţii inginereşti), sprijin în carieră, totodată 
şi o deschidere spre alte culturi. 

Sigla BEST 
Una din siglele 

BEST reprezintă o 
sinusoidă şi o hartă 
a Europei, sinusoida 
fiind elementul pre-
zent în toate ariile 
tehnice, de la mate-

matica aplicată până la fizică, de la meca-
nică la chimie şi de la arhitectură la calcu-
latoare. 

BEST în lume
Ac t u a l m e nt e , 

BEST este reprezen-
tat în 64 de univer-
sităţi şi 25 de ţări ale 
Europei. BEST este 
activ în: Austria, Bel-
gia, Bulgaria, Croa-
ţia, Danemarca, Estonia, Finlanda, Franţa, 
Germania, Gre cia, Italia, Iugoslavia, Leto-
nia, Lituania, Macedonia, Norvegia, Olan-
da, Polonia, Portugalia, Republica Moldova, 
România, Rusia, Slovacia, Slovenia, Spania, 
Suedia, Turcia, Ucraina, Ungaria.

recrutează 
noi membri

BEST organizează cursuri de 1-2 săp-
tămîni, la care studenţii din universităţile-
membre au şansa de a-şi extinde experienţa 
internaţională, a-şi complementa educaţia, 
a-şi perfecţiona cunoştinţele de limba en-
gleză şi de a se recrea.

Subiectele cursurilor: se acoperă dive-
se arii: tehnologie, economie, marketing, 
ma nagement. Participanţii la cursuri lu crea-
ză în laboratoare şi audiază seminarii.  La 
final studenţii susţin un examen. 

Organizare: grupul local BEST asigură 
cazarea şi masa, transportul până la des-
tinaţie. Sunt acoperite şi costurile pentru 
materialele educaţionale şi pentru activita-
tea de predare. 

Cum să aplicaţi: • alege cursurile care 
te interesează pe  www.best.eu.org/student/
courses; • completează informaţiile de pe 
BEST Application System; • expediază o 
scri soare de motivare în care să preci zezi 
de ce vrei să participi la cursul respectiv; 
• deschide şi validează un cont! Contactea-
ză Grupul Local BEST Chişinău cu carnetul 

de student pentru a valida contul; •  asteap-
tă rezultatele! Dacă ai fost acceptat, pregă-
teşte-te să experimentezi cea mai frumoasă 
aventură europeană în stil BEST. Dacă nu, 
ÎNCEARCĂ DIN NOU!

Data limită de aplicare: 22 octombrie 
2008 (pentru evenimentele din perioada    
1 decembrie 2008 – 7 martie 2009). 

Aplică la cursurile BEST de iarnă-2008!
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Practica topografică este cea mai gene-
rală, pentru că ea intră în arealul ştiinţific de 
pregătire a inginerilor de la diferite speciali-
tăţi: construcţii, geodezie, minerit. Întrucât 
vizează un număr foarte mare de studenţi, a 
apărut problema echipamentului tehnic – nu 
ajung aparate. De aceea s-a adoptat o formă 
organizatorică mai originală: a folosi zilele de 
sâmbătă şi dumnică. O dată merge la practică 
topografică o grupă, altă dată – o altă gru-
pă, doar munca de măsurări se face chiar în 
împrejurimile blocului de studii. Perioadele 
nu sunt strict limitate, aşa că pas cu  pas s-a 
reuşit ca o bună parte din studenţi să treacă 
practica topografică până în vară, iar cealaltă 
parte – deja în timpul verii. 

Trebuie specificat faptul că practica topo-
grafică are 2 capitole: practică de câmp şi lu-
crări de birou. Deci în sâmbetele şi duminici-
le amintite, precum şi în timpul verii s-a făcut 
practica de câmp, iar lucrările de birou au ţi-
nut de  responsabilitatea personală a fiecărui 
student, în funcţie de cum îşi distribuie tim-
pul. Peste 90 la sută din studenţi s-au achitat 
cu bine de misiunea practicii topografice.

Au fost cazuri în care studenţii şi-au găsit 
de sine stătător locuri de practică. În aseme-
nea cazuri, ei prezintă actul respectiv de la 
organizaţia sau firma implicată, îşi iau caietul 
de sarcini şi în baza acestuia în timpul verii 
îşi fac stagiul. Practica topografică se aplică 
la anul IU.

Un alt gen de practică la catedra dată se 
numeşte Practica geodezică. E mai com-
plexă, deşi este o continuare a practicii to-
pografice. Aici se ridică suprafeţe mai mari 
de teren, unde deja se ia în consideraţie şi 
un asemenea factor serios, cum este curbura 
Pământului ca planetă. Aici se fac şi proiecte 
cartografice cu multe detalii de relief etc. Este 

Viitori geodezi-geologi 
aşteptaţi în producţie

Dl Vasile Grama, şeful Catedrei „Geodezie, 
Cadastru şi Geotehnică”, ne-a oferit înformaţii 
cu semnul „plus” privind practica studenţilor din 
diferiţi ani efctuată vara trecută. Or, se ştie, în ul-
timl timp UTM, conformându-se rigorilor Proce-
sului Bologna, accentuează pronunţat capitolul 
practicii în procesul didactic.

Vorbim cu dl student Dumitru Vechiu, 
anul IV, FCIM, Filiera Francofonă „Infor-
matica”, specialitatea „Tehnologii Informa-
ţionale”.

– Am avut fericirea şi marea posibilitate 
de a face stagiul de practică în Franţa, or. Tou-
louse, la Institutul de Cercetări în Informatică, 
acesta fiind o structură în cadrul Universităţii 
Tehnice din Toulouse, spune cu un sentiment 
justificat al mândriei, dl student Dumitru 
Vechiu . Stagiul meu s-a numit „Practică de 
producţie” şi l-am efectuat pe parcursul a 2 

luni (1 iunie – 31 iulie 2008) în cadrul unei 
întreprinderi internaţionale. Sigur că am 
putut trece un asemenea minunat stagiu cu 
ajutorul financiar al Agenţiei Universitare 
Francofone (AUF) Antena Chişinău şi im-
plicit cu susţinerea morală şi ştiinţifică a dlui 
Victor Şontea, directorul Filierei Francofone 
„Informatica” UTM, prof. univ. De altfel, de 
această foarte benefică susţinere atât finan-
ciară, cât şi morală, ştiinţifică au avut parte şi 
alţi colegi de-ai mei – Mariana Vicol, cole-
ga mea de grupă, a lucrat la Toulouse, iar alţi 
dou studenţi – în or. Orleans din vecinătatea 
Parisului.

Conţinutul practicii mele s-a referit la 
aşa numitul „Modul Analyzer”, adică exe-
cutam anumite ana- lize în limbajul de
programare de- numit Java – un
mod de a comunica cu 

calculatorul şi a 
face programe-

software. Eu 
am lucrat în 
partea web 
a acestui 
„ Mo d u l 

Analyzer”, 
adică am adunat 

site-uri, care fac accesul 
la o bază de date şi aranjează 

informaţiile conform dorinţelor cli-
entului, activitatea dată încadrându-se într-

un proiect internaţional complex – „Soprafi-
ling”, care este un analizator web al traficului 
de informaţie de pe site-uri: ce părţi de pe 
site-uri au fost mai frecvent accesate, ce link-
uri au fost mai frecvent accesate etc. Toată 
această informaţie se stochează într-o bază de 
date. Este vorbă de o monitorizare a site-uri-
lor utilizatorilor abonaţi, să zicem, şi în urma 
analizelor cerute li se furnizează rezultatele, 
pentru ca ei să ştie cum să-şi modeleze acti-
vitatea în continuare, ce publicitate să-şi pro-
grameze în perspectiva zilei de mâine, pentru 
progresul intereselor economice ale lor. 

Proiectul se află în elaborare ştiinţifico-
tehnică sub egida Institutului de Cercetări 
în Informatică din Toulouse, instituţie care 
se află în structura Universităţii Tehnice din 
acelaşi oraş. Deci acestor utilizatori-între-
prinderi li se oferă nişte servicii informaţio-
nale destul de complexe, servicii (softuri) pe 
care ei trebuie să le cumpere. 

Ei bine, spune studentul Dumitru Vechiu, 
ca să revin, eu am lucrat (în cadrul stagiului de 
practică) tocmai la analiza („Modulul Analy-
zer”) informaţiei stocate în baza de date, iar 
rezultatele le afişam pentru a se face un raport 
informaţional complex pentru utilizator.

Trebuie să mai spun, a conchis studen-
tul-stagiar Vechiu, că toate cunoştinţele ob-
ţinute în cadrul Filierei noastre de la UTM, 

de la profesori au fost un suport foarte bun 
pentru ca eu să finisez cu succes întreg sta-
giul de practică la tehnologii informaționale 
în Cadrul Institutului amintit de la Toulouse. 
Folosindu-mă de prilej, ţin să dau şi numele 
specialiştilor care m-au condus cu multă soli-
citudine în stagiul de practică la Toulouse. Ei 
se numesc: dl Vincent Charvillatt, profesor-
cercetător, şi dl Romulus Grigoraş, român de 
origine, profesor-cercetător, responsabil pen-
tru Relaţii Informaţioanle la instituţia amin-
tită mai sus. 

Dl Victor Şontea, directorul Filierei 
Francofone „Informatica” de la FCIM, şeful 
Catedrei de Microelectronică şi Dispozitive 
cu Semiconductori, a găsit necesar să ne dea 
câteva relaţii complementare.

- Catedra acordă o atenţie deosebită reali-
zării practicii de producţie şi practicii tehno-
logice, acestea constituind componenta orga-
nică în pregătirea inginerului. Anul acesta 68 
de studenţi de la catedra amintită au efectuat 
practica la specialitatea „Microelectronică şi 
nanotehnologii”, iar 11 studenţi pentru prima 
dată la specialitatea nouă „Ingineria siste-
melor biomedicale”. Catedra se bazează pe o 
reţea destul de largă de cca 25 de întreprin-
deri şi instituţii, care oferă studenţilor locuri 
pentru practică. Sigur că toate acestea se fac 
prin acorduri de colaborare între catedră şi 
producţie. Aici dl Şontea a nominalizat ase-
menea baze de practică, cum ar fi „Topaz” 
SA,  Institutul de Inginerie Electronică şi 
Tehnologii Industriale al AŞM, Institutul 
de Cercetări „Iliri”, firmele „Romanigaz-
Grup”, „Intexnauca”, „Flux” ş.a. 

Anul acesta pe lângă catedră a fost fonda-
tă o nouă structură – „Centrul Internaţional 
de Inginerie, Sisteme microelectronice şi 
Dispozitive biomedicale”, iar 12 studenţi au 
avut posibilitatea să-şi facă stagiul de practică 
aici, fiind antrenaţi în elaborarea diferitelor 
proiecte în domeniul circuitelor integrate.

În prezent în RM se cer ingineri pe linia 
sistemelor biomedicale. Studenţii catedrei au 
făcut stagii de practică şi la Spitalul Clinic 
Republican, Institutul Oncologic, alte insti-
tuţii medicale. Cu alte cuvinte, a menţionat dl 
Şontea, problema locurilor de practică poate 
fi soluţionată doar în cazul unor strânse le-
gături între catedre şi producţie, precum şi a 
considerării logice a intereselor reciproce ale 
celor doi factori.

Cât priveşte Filiera Francofonă „Infor-
matica”, la capitolul „Practica” o susţinere se-
rioasă vine din partea Agenţiei Universitare 
Francofone (AUF) Antena Chişinău. Stagiile 
de practică aici se obţin prin concurs. Filiera 
„Informatica” a obţinut anul acesta 4 locuri 
– stagii de practică în Franţa cu o durată su-
mară de 10 luni. Concomitent, pentru prac-
tica în Franţa catedra a obţinut şi o susţinere 
cofinanciară din partea firmei de tehnologii 
informaţionale „Pentalog” din Chişinău. 
Această firmă este o branşă a unei reţele de 
firme „Pentalog” cu sediul în or. Orleans, 
Franţa. De altfel, în firma „Pentalog” din Chi-
şinău cca 80 la sută din ingineri sunt absol-
venţi ai Filierei francofone „Informatica” de la 
FCIM, UTM. În fiecare an această firmă oferă 
studenţilor 4-6 burse în străinătate. 

Iată ce legături reciproc avantojoase poate 
avea o catedră, dacă, bineînţeles, le caută, le 
organizează, le alimentează... 

Stagiari în Franţa
(Filiera Francofonă „Informatica”)

practica anilor superiori (după a. II). Această 
practică se organizează pe lângă instituţii de 
profil – Institutul „IngeoCad”, Agenţia Relaţii 
Funciare şi Cadastru, Oficiul Cadastru Chi-
şinău, Institutul de Organizare a Teritoriului 
etc. În cadrul acestei practici studenţii efec-
tuează lucrări de cadastru şi geodezie, pentru 
care mai câştigă şi un ban. Interesul este reci-
proc: instituţia are nevoie de braţe de muncă, 
iar studentul are nevoie să facă practică, în 
plus mai şi câştigă pentru diferite necesităţi. 
Astfel, catedra dispune întotdeauna de un nu-
măr suficient  de locuri pentru practică. Ce-i 
drept, acestea nu apar „din pod”: se stabilesc 
legături cu producţia, se perfectează anumite 
contracte de colaborare.

După anul III urmează Pratica „Topo-
grafie inginerească şi fotogrammetrie”. Aici 
studenţii, cu ajutorul calculatorului, creează 
anumite elemente ale materialelor cartogra-
fice, ei sunt antrenaţi direct în procesul teh-
nologic. Practica aceasta durează cca 4 săp-
tămâni. În Chişinău sunt anumite companii 
(„Grup Info”, de exemplu), care invită studen-
ţii catedrei date la practică. Deci locurile de 
practică nu constituie o problemă.

Cea de-a doua specialitate la catedra con-
dusă de dl Vasile Grama se numeşte „Ingi-
nerie şi management în minerit”. Este o spe-
cialitate relativ nouă la UTM. Anul acesta am 
avut prima promoţie. Şi la acestă specialitate 
practica a decurs conform programelor ana-
litice. La anul I – practica topografică, des-
pre care am menţionat mai sus. După anul 
II urmează  Practica geologică, care e mai 
specifică. Studenţii eu efectuat acestă prac-
tică la Orheiul Vechi – acolo se fac săpături 
ştiinţifice, or tocmai asta îi trebuie unui viitor 
inginer-geolog. Studenţii se află acolo la lu-
cru zile în şir, instalându-se ca nişte adevăraţi 
geologi, în corturi. După anul III studenţii 
efectuează deja Practică tehnologică – la di-
ferite cariere mari din republică, unde se fac 
extrageri de zăcăminte. Probleme cu locurile 
de practică nu au existat nici la aspectele 
didactice privind geologia.

puneri la nivel de invenţie, care vor fi dez-
voltate în timpul proiectării de diplomă.

În cadrul conferinţei pe practică stu-
denţii au înaintat propuneri rezonabile, 
şi anume: Cosolapov A. (MSP-061) – ar 
fi raţional ca studenţii în timpul stagiilor 
de practică să însuşească o profesie mun-
citorească şi să obţină un certificat de fre-
zor, strungar, lăcătuş, sudor etc.; Foşca A. 
(MSP-051) – în viitor ar trebui să se pro-
pună studenţilor mai multe teme moderne, 
legate de automatizarea şi modernizarea  
utilajelor, sporirea productivităţii ş.a.

La „ETALON” a fost organizat un cerc 
metodico-ştiinţific studenţesc. În 2008 aici 
au activat studenţii grupelor MSP-061 şi 
MSP-051 (Focşa A., Cosolapov A., Coto-
robai G.). 

În cadrul acestui cerc activează ingineri 
de la diferite întreprinderi industriale: Bo-
deanu D. – inginer-şef la uzina „Incomaş” 
S.A., Guc V. – inginer „Supraten”, Ustian B. 
– inginer UTM, profesori de la catedrele de 
specialitate ale UTM: P. Stoicev – dr. hab, 
şef catedră MSP, P. Gordelenco – dr., conf. 
univ., V. Javgureanu  - dr., prof. univ., pre-
cum şi tineri specialişti de la Universitatea 
Tehnică a Moldovei: I. Dicusară, M. Bu-
nescu, D. Vengher ş.a. 

Cercul tehnico-ştiinţific cuprinde trei 
secţii: pregătirea profesională a studenţilor; 
cercetări ştiinţifice; inventica.

Membrii acestui cerc au editat mai mul-
te lucrări metodice pentru pregătirea profe-
sională a studenţilor:

1. Istoria Centru-
lui de Cercetări Teh-
nico-ştiinţifice şi Im-
plementare a Tehnolo-
giilor Avansate în econo-
mia naţională „ETALON”. 
Chişinău, UTM, 2004.

2. Lucrare metodică p e n t r u 
practica constructiv-tehnologică. Chişinău, 
UTM, 2007.

3. Studiul sistemelor de diagnosticare a 
proceselor de prelucrare mecanică. Chişi-
nău. UTM, 2007.

4. Automatizarea proceselor în maşini 
şi sisteme de producţie. Chişinău. UTM, 
2005 (manual – proiectare de an şi de di-
plomă), 2007.

5. Sudarea, tăierea şi prelucrarea mate-
rialelor cu gaze. Chişinău, „Lumina”. 2007.

Cei mai activi studenţi pregătesc lucrări 
(teoretice şi experimentale) pentru prezen-
tarea la conferinţele tehnico-ştiinţifice stu-
denţeşti. 

La ora actuală sunt în proces de de-
rulare lucrările: „Sudarea manuală cu arc 
electric pentru pregătirea profesională a 
sudorilor”, „Cartea lăcătuşului”, „Maşini şi 
sisteme de producţie” (manual), precum şi 
unele invenţii: sudarea prin  frecare a pie-
selor cilindrice; mecanism pentru alimen-
tarea maşinilor de sudat cu sârmă electrod; 
semănătoare ş.a.

Catedra „Maşini şi Sisteme 
de Producţie”
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Simpozionul a avut o reprezentativitate 
impresionantă: Iaşiul a fost cel mai repre-
zentativ – în frunte cu dr. ing., prof. Lorin 
Cantemir, Doctor Honoris Ca usa al UTM, 
iniţi atorul simpozionului, însoţit de colegi 
de la universităţile „Gh. Asachi” şi „A. I. Cuza”, 
Complexul Muzeistic de la Palatul Culturii, 
postul „Radio Iaşi” etc. Braşovul a fost repre-
zentat de o delegaţie, condusă de dr. ing., 
prof. Florea Dudiţă, a universităţilor „Tran-
silvania” şi „G. Bariţiu”, Comitetului Român 
pentru Istoria şi Filozofia Ştiinţei şi Tehnicii 
al Academiei Române, Clu bului economişti-
lor braşoveni şi diferitelor licee. Bacăul – de 
„pro-basara beanul până-n 
măduva oaselor”, prof. univ., 
dr. ing. Vasile Puiu, prorec-
tor al Universităţii din Bacău. 
Clujul – de cunoscutul spe-
cialist în creatologie, prof. 
univ., dr. ing. Cornel Ciupan 
de la Universitatea Tehnică 
din Cluj-Napoca. Si biul – de 
Asociaţia ASTRA, prin dr. 
Victor Sofonea. Academia 
Română – de directorul In-
stitutului de Cercetări Juri-
dice ,,Andrei Rădulescu” din 
Bucureşti, dr., prof. Emil Mo-
roianu, fost rec tor al Univer-
sităţii din Târgu Jiu, devenit 
unul din centrele spirituale româneşti prin 
creaţia inegalabilă a lui Constantin Brâncuşi. 
Aca demia de Ştiinţe a Rusiei – de ilustrul 
om de ştiinţă şi patriot basarabean, acad. 
Eugeniu Grebenicov, numele căruia îl poar-
tă o stea (asteroidul nr. 4268). Universi tatea 
din Paris – de dr., prof. Dan Semenescu. 

Nelipsit la toate cele trei ediţii ale simpo-
zionului a fost unul din simbolurile Cucute-
nilor – primarul Mihai Tun, ales timp de 36 
de ani în calitate de edil al acestei comune, 
denumit şi cel mai longeviv în funcţia res-
pectivă, o fire extrem de sensibilă la nă-
zuinţele românilor din afara României, cu o 
inteligenţă înnăscu tă, un adevărat moş Ion 
Roată. Şi Chişinăul a avut o largă reprezen-
tativitate: de la UTM, USM, ULIM, Muzeul 
de Arheologie şi Istorie a Moldovei, Forul 
Democrat al Românilor din RM etc. Biblio-
teca UTM (director – Zinaida Stratan) a 
organizat o minunată expoziţie de carte şi 
alte materiale legate de cultura Cucuteni, 
creatologie şi istoria tehni cii. 

Simpozionul a fost inaugurat într-o atmo-
sferă solemnă, cu intonarea imnu lui acade-
mic „Gaudeamus”. În cuvântul său de salut 
acad. Ion Bostan, rectorul UTM, a menţio-
nat importanţa acestei manifestări, mai ales 
pentru tineretul studios, care trebuie să-şi 
cunoască trecutul şi tradiţiile, să le valorifice 
şi să le transmită urmaşilor, deoarece numai 
bazându-ne pe trecut putem avea un viitor.

Ion Ungureanu, ex-ministrul culturii şi 
cultelor din RM, acad. Eugeniu Grebenicov, 
Moscova, acad. Valeriu Canţer, Institutul 
de Fizică al AŞM, poetul Nicolae Dabija, pri-
marul de Cucuteni Mihai Tun, prof. univ., dr. 
ing. Lorin Cantemir, Universitatea Tehnică 
„Gh. Asachi”, Iaşi, ş.a., prin alocuţiunile lor in-
augurale, au adus un omagiu organizatori-

lor, menţionând că prin acest simpozion im-
portant în plan ştiinţific, cultural şi spiritual 
UTM devine o platformă de cercetare în an-
samblu a culturii şi civilizaţiei cucuteniene.  

În cadrul simpozionului au fost prezentate 
circa 40 de referate cu o tematică variată, prin-
tre care evidenţiem: „Noi preocupări actuale 
ale primăriei comunei Cucuteni pentru pune-
rea în valoare a culturii cucuteniene” (raportor 
Mihai Tun, primarul de Cucuteni); „Paradoxul 
dacic” (Andrei Vartic, scriitor, editor al revistei 
de studii carpato-danubiene „Dava internatio-
nal”); „Genialul pre cursor al designului in gineresc 
Leonardo da Vinci” (prof., dr. ing. Florea Dudi-

ţă, Universitatea Transilvania, Braşov); „Com-
plexul energetic al lui homo sapiens sapiens I” 
(prof., dr. Gheorghe Mustaţă, Universitatea 
„Al. I. Cuza”, Iaşi); „Dilema invenţiei epocale a 
umanităţii: ce a fost la început, osia fixă cu două 
roţi sau roata singulară?” (prof. univ., dr. ing. 
Lorin Cantemir, Universitatea Tehnică „Gh. 
Asachi”, Iaşi); „Ontologie filozofică în creaţia lui 
Mihai Eminescu” (conf. univ., dr. Mihai Braga, 
şef Catedră Ştiinţe Socioumane, UTM); „Ce în-
seamnă dinamica homografică?” (acad. Euge-
niu Grebenicov, Moscova); „Cucuteni – magia 
ceramicii” (dr. Lăcrămioara Stratulat, director 
general Complexul muzeal naţional „Moldo-
va”, Iaşi); „Complexul cultural Cucuteni-Tripolie. 
Tehnologia cuptoarelor de ars ceramică” (dr. 
Ruxandra Alaiba, Iaşi); „Cultura Cucuteni pe 
moşia Hăsnăşeni, Drochia” (prof. univ., dr. în 
istorie Ion Buga, USM) ş.a.

Savanţii au elucidat descoperirile făcu-
te de arheologi pe întregul areal al culturii 
Cucuteni. Numele acestei civilizaţii a fost 
stabilit convenţional după satele Cucuteni 
de lângă Iaşi, România şi Tripolie din Ucrai-
na, lângă Kiev, unde la finele sec. XIX au fost 
descoperite obiecte de ceramică pictată şi 
statuete din lut ars. În 1884, în România, şi 
în 1893, în Ucraina, s-au făcut descoperiri 
care, treptat, au schimbat ideea pe care o 
aveau istoricii despre progresul civilizaţiei 
în Europa. 

Ocupaţia de bază a populaţiei era cul-
tivarea plantelor şi creşterea animalelor, 
schimburile comerciale cu alte triburi din 
centrul şi sud-estul Europei, precum şi cu 
zonele de stepă, cu cele caucaziene şi ale 
Asiei Centrale. Această civilizaţie avea nişte 
sate mai puţin obişnuite obişnuite, cu câte-
va zeci de case, precum şi centre de dimen-
siuni enorme – cu suprafeţe între 150 şi 450 

ha, cuprinzând sute şi chiar mii de edificii, 
unele foarte mari. În cadrul acestor centre 
s-a constatat existenţa unei dispuneri or-
donate a construcţiilor. Aşezările aveau o 
structură definită, cu construcţii plasate fie 
în cercuri concentrice, formând pieţe, des-
tinate activităţilor publice, fie în şiruri para-
lele sau în grupuri. Au fost găsite construcţii 
imense, cu lungimi de peste 300 de metri, 
având două niveluri şi mai multe odăi. Cau-
zele dispariţiei culturii Cucuteni-Tripolie nu 
sunt încă pe deplin elucidate. Nu există indi-
cii clare nici despre limba pe care o vorbeau, 
deşi s-au emis opinii că aici ar trebui căutată 

patria de origine a indo-europeni-
lor. 

În România au fost descope-
rite 1800 de aşezări ale acestei 
civilizaţii, iar în RM – 500. Din cele 
cca 350.000 km pătraţi ale culturii 
cucuteniene, moşia Hăsnăşeni din 
actualul raion Drochia constituie o 
suprafaţă de peste 16 mii de hec-
tare. 

Istoria Cucutenilor nu este una 
obişnuită, deşi în prezent banii 
sunt cei care dictează în media-
tizarea sa, a menţionat primarul 
de Cucuteni, Mihai Tun. Tradiţiile 
vechi, obiceiurile locuitorilor de 
pe aceste meleaguri au încercat 

să fie reînviate şi printr-un proiect al Uni-
versităţii „Al. I. Cuza”. S-a 
încercat reconstituirea 
unui sat milenar, aşa cum 
era acum 4.000-5.000 de 
ani. S-a făcut chiar şi un 
experiment. După ce 
au construit patru că-
suţe, în 2004 le-au dat 
foc, dorind să vadă dacă 
acele case cucuteniene 
multimilenare gă site au 
fost arse din cauza unui 
cataclism, din cauza unei 
boli incurabile sau a unui 
ritual anume. „Toată via-
ţa am încercat, de pe poziţia pe care m-am 
aflat, să trezesc interesul pentru această lo-
calitate – vatră a strămoşilor noştri de acum 
5000 de ani, din care poate mă trag şi eu, ne 
tragem cu toţii şi faţă de care avem o datorie 
sacră de a nu o lăsa să moară pentru a doua 
oară. Bateţi la porţile culturii cucuteniene 
şi veţi pleca mai bogaţi sufleteşte! Veniţi la 
Cucuteni să vă hrăniţi din spiritul locului de 
unde începe istoria noastră!”, ne-a îndemnat 
în discursul său emotiv primarul de Cucute-
ni, Mihai Tun.

Programul simpozionului a inclus şi o 
masă rotundă cu prezentarea unor cărţi im-
portante, apărute relativ recent: „Noi, geto-
dacii, daci” de G. Crăciun, „Românii din ju rul 
României în imagini” de V. Şoimaru, „Omul 
şi astero idul Grebenicov” de D. Păsat, care a 
făcut o donaţie de 100 de exemplare pentru 
UTM. Vom menţiona şi cu această ocazie că 
acad. Eugeniu Grebenicov, născut la Slobo-
zia Mare, Cahul, este un nume de notorie-
tate mondială, dr. hab. în ştiinţe fizico-ma-
tematice, specialist redutabil în mecanica 

cerească, care a elaborat metode matema-
tice originale ale mişcării planetelor. O altă 
donaţie din 40 de exemplare cu autografe 
a parvenit din partea prorectorului Univer-
sităţii din Bacău, Vasile Puiu, care a prezen-
tat cartea „Pătrăuţii Sucevei – o istorie la timp 
prezent” de N. Turtureanu. De asemenea, au 
fost prezentate şi cărţile „Izgonirea din Eden” 
de I. Ţurcanu, „Intre Prut şi mai departe” de 
Dorin Ciucescu, „Incursiuni în labirintul di-
plomaţiei” de Florea Dudiţă, „Fenomenul 
Eufrosini ei Kersnovski”, prezentată de prof. 
UTM Aurel Marinciuc; „Design poetic” – o 
culege re de poezii ale unui grup de poeţi 
amatori de la UTM, prezentatorii acestora 
de asemenea făcând donaţii de carte.

Aici vom aminti că la ediţia a doua a 
simpozionului tânărul cercetător, dr. Mădă-
lin-Cornel Văleanu de la Muzeul de Istorie 
a Moldovei, Complexul muzeal naţional 
„Moldova”, Iaşi, a prezentat monografia sa-
vantului german Hubert Schmidt, intitulată 
„Cucuteni din Moldova – România. Aşezare 
fortificată cu ceramică pictată, din epoca pie-
trei şi cuprului şi până în apogeul epocii bron-
zului”. Lucrarea a apărut la Berlin acum 76 de 
ani, în limba germană, iar recent a fost tra-
dusă în română de către Geanina Bistriţan. 
Ediţia a fost îngrijită şi prefaţată de tânărul 
cercetător, care a făcut donaţii de carte pe 
suport de hârtie şi CD-uri. 

Cea de-a doua zi a sim pozionului a fost 
organi za tă de dr., conf. univ. 
Ilie Ma nole, la Complexul „Mi-
lenium”, pe care-l patronează, 
amenajat în stil retro. 

Ziua a treia a avut un pro-
gram cultural în afa ra Chişi-
năului, începând cu vizitarea 
parcului-muzeu în aer liber 
al UTM, conceput şi creat de 
rec torul UTM, acad. Ion Bos-
tan. Oaspeţii au fost impre-
sionaţi de sculptura „Omului 
gânditor” de la Hamangia, de 
simbolul roţii lui Leonardo da 
Vinci, de cel al focului şi de 

alte sculpturi, la fel de interesan te în plan 
artistic, amplasate pe o spirală – simbolul 
dezvoltării istoriei tehnice. 

Participanţii la simpozion s-au deplasat 
şi la Soroca, vizitând unica ce tate de pe te-
ritoriul RM din salba de cetăţi ale lui Ştefan 
cel Mare. Directorul muzeului, Nicolae Bu-
lat, un bun patriot şi cunos cător al istoriei 
meleagului, a făcut o prezentare captivantă 
a istoriei cetăţii. 

Programul cultural a inclus, de aseme-
nea, vi zitarea unor importante clădiri isto-
rice, a me morialului „Badea Mior”,  pre cum 
şi a ci mitirului ostaşilor români, îngrijit de 
primăria şi şcoala Stoicani. 

În opinia participanţilor, acest simpo-
zion integrator al culturii, ştiinţei şi tehnicii, 
a fost de succes şi reprezintă un important 
element în cunoaşterea trecutului nostru 
milenar, în consolidarea legăturilor dintre 
românii de pe cele două maluri ale Pru tului, 
în îmbogăţirea spirituală a tuturor partici-
panţilor.

Istorie, cultură, civilizaţie Marea civilizaţie a vechii Europe – Cucuteni
a impresionat Vaticanul

S paţiul carpatic a fost izvorul uneia dintre cele mai avansate civili zaţii europene – cultura 
cucuteniană. Scoasă la lumină de cercetătorul german Hubert Schmidt, astăzi ea devine 

tot mai cunoscu tă şi apreciată în Europa. Drept confirmare a interesului european este şi desfăşurarea în 
perioada 16 septembrie-31 octombrie a.c., în premieră mondială, la Roma, Palazzo della Cancelleria, a 

expoziţiei cu genericul „Marea civilizaţie a vechii Europe”, dedicată magnificei şi vechii civilizaţii eu-
ropene – Cucuteni-Tripolie, expoziţie care a inclus peste 450 de obiecte – veritabile vestigiii istorice, fiind 
una dintre cele mai semnificative manifestări ale civilizaţiei de pe Bătrânul Continent. Acest eveniment ex-
cepţional a devenit posibil datorită colaborării în domeniul cultural şi istoric dintre România şi Ucraina, 

precum şi datorită contribuţiei speciale a Republicii Moldova.

– ştiinţe exacte şi mai puţin exacte

În perioada 11-13 octombrie a.c. la Universitatea Tehni-
că a Moldovei s-a desfăşurat un eveniment im portant 

în plan ştiinţific, cultural şi spiritual – cea de-a III-a ediţie 
a Simpozionului Internaţional „Cucuteni-5000 REDIVIVUS: 
ştiinţe exacte şi mai puţin exacte”, organizat de instituţia-
gazdă, Universitatea „Gh. Asachi”, Iaşi, Academia de Ştiin-
ţe Tehnice din România şi Forul Democrat al Românilor din 
RM. Moderatorii simpozionului – dr. hab., prof. univ. Valerian 
Dorogan, prorector pentru cercetarea ştiinţifică la UTM, şi dr. 
hab., prof. univ. Valeriu Dulgheru, şef catedră UTM.
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Editura a fost fondată la 7 octombrie 
1993 ca subdiviziune a Universităţii Teh-
nice, numindu-se iniţial Editura „Tehnica 
UTM”. Sunt 15 ani încheiaţi de 
atunci! îşi aminteşte cu nostalgie dl 
Alexandru Marin. Se ştie că la în-
ceputul anilor ’90, după demolarea 
URSS, odată cu trecerea la predarea 
disciplinelor de studiu în limba ro-
mână, s-a resimţit acut criza enor-
mă de manuale şi carte tehnică în 
limba română. Anume atunci am 
lansat iniţiativa înfiinţării editurii, 
idee susţinută prompt de către rec-
torul UTM, acad. Ion Bostan. Ast-
fel, cum s-ar spune, drumul a fost 
deschis. Editura „Tehnica UTM” a 
funcţionat sub această denumire 
până în anul 1999, când a devenit 
independentă de UTM, obţinând 
o nouă denumire, valabilă şi azi 
– Editura „Tehnica Info” SRL.

Până la oră actuală Editura 
„Tehnica Info” a scos de sub tipar 
433 de denumiri de cărţi, 90 la 
sută dintre care, bineînţeles, cu un 
conţinut pur tehnic, în temei ma-
nuale pentru UTM. În felul acesta, 
am acoperit o bună parte din ne-
cesitatea de carte tehnică în limba 
română, astfel ca procesul didactic la UTM 
să depăşească cu succes dificultăţile enor-
me de rusificare, moştenite de la ex- URSS. 
Am colaborat cu autori-profesori de la 
UTM, dar şi cu mulţi autori din ţara-soră 
România.

Referindu-se la calitatea generală a 
cărţilor editate, dl Marin a ţinut să scoată 
în evidenţă atât conţinutul, cât şi aspectul 
tipografic al producţiei de marca „Tehni-
ca Info”. În special, a menţionat d-lui, am 
urmărit şi urmărim în continuare ambele 

aspecte. Manuscrisele, îndeosebi ale ma-
nualelor, trec neapărat prin „sita” aprobă-
rilor la catedre, diferite comisii metodice 

şi în ultimă analiză – la Senatul UTM. Dar 
există şi responsabilitatea personală a auto-
rului (autorilor). În privinţa redactării li-
terare, am avut grijă să recrutăm cadre de 
specialişti calificaţi. Acelaşi lucru se referă 
şi la designeri, paginatori, tehnoredactori. 
Evident, urmărim calitatea şi la tipografiile 
în care tipărim. Nu am avut până în prezent 
nici o reclamaţie cu referire la calitatea de 
editare – atât din partea autorilor, cât şi a 
utilizatorilor. Editura a participat anual la 
multe expoziţii, Saloane şi Târguri de Car-

te, inclusiv la cel mai mare Târg de Carte 
din lume – din oraşul german Frankfurt pe 
Main, unde îşi expun cărţile editate peste 
10000 de edituri din toate ţările lumii. Ast-
fel, pas cu pas, editura noastră „Tehnica 
Info” SRL a crescut, şi-a făcut un nume bun 
şi autorii vin cu manuscrise.

Apare fireasca întrebare: disciplinele 
predate azi la UTM sunt oare asigurate sută 
la sută cu carte tehnică în limba română? 
Dispune oare procesul de predare de un su-
port solid în această direcţie?

Există, de bună seamă, încă multe golu-
ri în acest sens, susţine dl Marin. Profesorii 
scriu manuale, manuscrise sunt, dar lipseş-
te susţinerea materială – banii. În această 
privinţă universitatea ar trebui să ajute mai 
mult. Ar fi cazul să se deschidă un fond 
special pentru editarea cărţii tehnice (a 
manualelor). Dacă ar exista un asemenea 
fond, am putea planifica, tria şi edita ma-
nuscrisele. Dar susţinerile financiare sunt 
adeseori întâmplătoare. Astfel, de regulă, 
prioritate au cărţile, editarea cărora bene-

ficiază de susţinerea unor sponsori sau pe 
care şi-o asumă autorii înşişi.

În ceea ce priveşte aspectul sponsori-
zării,  dl Marin consideră că ar trebui, în 
sfârşit, să se purceadă la constituirea unei 
Asociaţii a foştilor absolvenţi ai UTM - o 
idee vehiculată, de altfel de mai mult timp. 
Foştii absolvenţi ai UTM ar putea sponsori-
za desigur acest sector de activitate univer-
sitară atât de important – editarea de carte 
tehnică. Deocamdată însă Asociaţia foştilor 
absolvenţi rămâne a fi doar o intenţie...

Cu toate acestea, editura îşi con-
tinuă bunul mers înainte. Un succes 
editorial de ultimă oră l-a constituit 
cartea „Sisteme de conversie ale 
energiilor regenerabile”, semnată 
de 5 autori de la UTM: Ion Bostan, 
Valeriu Dulgheru, Ion Sobor, Vio-
rel Bostan, Anatol Sochirean, lan-
sată recent la Biblioteca Naţională. 
Un succes răsunător l-a avut şi car-
tea-manual „Mecanica Teoretică”, 
semnată de dr. conf. V. Caraganciu 
de la UTM. 

Am editat şi multe cărţi în dome-
niul tehnicii ale autorilor din Româ-
nia, cărţi prezente astăzi pe rafturile 
Bibliotecii UTM.

Dar asemenea cărţi apar, cum am 
mai spus, graţie iniţiativelor unor 
autori. Eu cred însă că este necesară 
o planificare de perspectivă în acest 
sens, pentru a se putea mobiliza şi 
stimula forţele de creaţie şi, pas cu 
pas, a acoperi acele discipline-cur-
suri care încă nu dispun de manuale, 
studii tehnice în domeniu. Sperăm 
că o atare planificare să se realizeze 

cât de curând cu susţinerea rectoratului, 
decanatelor, altor subdiviziuni didactice ale 
UTM, căci... mărul s-a copt. 

Cartea nu poate fi înlocuită cu interne-
tul sau calculatorul – cartea rămâne carte, 
susţin cercetătorii în didactică. 

Îndemnul nostru este să susţinem edi-
tarea cărţii tehnice, planificând-o pe ani 
înainte. Iar editura noastră se va încadra cu 
entuziasm în realizarea unui plan de revi-
gorare a apariţiei cărţii tehnice.

Editura „Tehnica Info” – 
suport solid pentru cartea tehnică, implicit pentru UTM
Ne-am propus să aflăm mai multe informaţii despre Editura „Tehnica 

Info”, unica de acest fel în Republica Moldova, cartea tehnică fiind 
instrumentul de primă necesitate pentru studentul UTM – viitor inginer, 
specialist extrem de solicivtat de economia naţională. Directorul acestui lăcaş 
de „lumină inginerească”, dl Alexandru Marin, conf., dr., Doctor Honoris 
Causa al Universităţii Tehnice „Gh. Asachi” din Iaşi, s-a oferit cu bunăvoinţă 
să ne dezvăluie anumite detalii despre activitatea acestei instituţii, pe care o 
conduce cu multă pricepere. 

Alături de colegii-directori de edituri din Chişinău la Târgul de Carte de la Frankfurt pe Main – 2004. 
De la stânga la dreapta: Iurie Colesnic („Muzeum”), Alexandru Marin („Tehnica Info”), Iurie Bârza („Arc”), 

Gheorghe Erizeanu („Cartier”) şi Gheorghe Prini („Ştiinţa”). 

Cartea „Sisteme de conversie a energii-
lor regenerabile” scrisă de 5 autori, profe-
sori-cercetători la UTM, s-a dovedit a fi un 
eveniment în gândirea/cercetarea ştiinţifi-
co-tehnică din Moldova privind subiectul 
energetic. Autorii se numesc: Ion Bostan, 
dr, hab., academician, Valeriu Dulgheru, 
dr. hab., Ion Sobor, dr., Viorel Bostan, dr., 
Anatol Sochirean, doctorand – toţi de la 
UTM.

Dl dr. Alexandru Marin, editorul şi mo-
deratorul ceremoniei de lansare la Biblioteca 
Naţională, în prezenţa unui numeros public 
ştiinţific, a declarat că din toate titlurile de 
carte editate de Editura „Tehnica Info” SRL, 
consideră că anume această lucrare se poate 
plasa pe primul loc pe criteriul valorii ştiin-
ţifice.

Explicaţia se regăseşte, desigur, în con-
textul tehnico-economic al Republicii Mol-
dova. E vorba doar de energie (petrol, gaze), 
pe care noi nu le avem; 98 la sută din sursele 
energetice le importăm. Prin urmare, sursele 
regenerabile (apa, soarele, vântul, biogazul) 
pot/trebuie să constituie un suport esenţial 
pentru uşurarea acestei sarcini.

În această carte autorii şi-au expus cer-
cetările privind folosirea energiei solare, 
apei curgătoare (Prutul) şi vântului. E vor-
ba de cercetări nu de moment, ci destul de 
îndelungate, pentru că teoria trebuie să fie 
într-un permanent contact cu practica: vite-
za vântului în diferite poziţii de relief, viteza 
cursului apei, intensitatea solară pe parcur-
sul anului etc.

Dl Valeriu Dulgheru a menţionat că 
această carte are scopul de a anunţa într-un 
fel nevoile viitoare de a recurge la energii re-

generabile, mai ales pentru ţări ca Moldova, 
care importă masiv energie electrică, astfel 
ca să slăbească pe cât e posibil dependenţa 
de ţările care tot mai mult recurg la meto-
de economice apăsătoare – precum se ştie, 
economicul este o pârghie de manipulare şi a 
politicului. Pe de altă parte, cartea dată are şi 
un caracter pur didactic – este ca un manual 
pentru masteranzi şi docto-
ranzi. Previziunea ţinteşte 
în ziua de mâine, când vom 
avea nevoie de specialişti în 
domeniul energiilor rege-
nerabile şi de unde îi vom 
avea, dacă nu ne vom gân-
dim la pregătirea lor chiar 
azi?

Este cert faptul că ener-
giile regenerabile nu vor 
putea substitui total ener-
giile actuale, ele însă vor 
putea diminua constrânge-
rile crizei energetice care 
se evidenţiază tot mai tare. 
Dacă ţările Uniunii Euro-
pene, de exemplu, seamănă 
pe întinderile lor tot mai multe turnuri eolie-
ne, pentru a folosi energia ieftină a vântului 
(până în 2020 ele planifică până la 30% de 
energii regenerabile), cu atât mai mult acest 
fapt ar trebui să ne preocupe şi pe noi. În R. 
Moldova este stipulată o cifră de 10 la sută 
energii regenerabile în 2013.

Sursele tradiţionale de energie (petrol, 
gaze) precum se ştie, sunt epuizabile, iar sur-
sele de energii regenerabile – inepuizabile, 
deci trebuie să cercetăm, să lucrăm asiduu. 
În acest context exemplul cărţii lansate de 

autorii de la UTM este eloc-
vent.

Dl Ion Sobor a subliniat 
momentul educativ al publi-
cului din republică – populaţia 
trebuie educată pe linia energi-
ei şi mediului, subiect de strictă 
actualitate azi, cu atât mai mult 

mâine, căci provocările viitorului în acest 
sens sunt şi vor fi impunătoare. Deci această 
carte îşi va aduce prinosul şi într-un aspect 
educativ larg.

Dl Viorel Bostan a scos în evidenţă mi-
cro-hidrocentralele flotante – capitol sem-
nalat cu bune rezultate şi descris în carte 
foarte amănunţit din punct de vedere teo-
retic, aspect promiţător într-un grad înalt 
pe linia energiilor regenerabile. Construcţia 
unei asemenea microhidrocentrale a fost 
adusă la bun sfârşit şi expusă la Moldexpo 

în vara anului 2008, unde a 
fost apreciată cu note înalte 
de practicieni din economia 
republicii. Important este 
că astăzi aceste microhidro-
centrale flotante nu aduc 
niciun fel de prejudicii eco-
logice, fapt ce se întâmplă 
în cazurile hidrocentralelor 
cunoscute cu diguri. În plus, 
aceste microhidrocentrale 
pot fi produse integral la noi 
în republică, fără a recurge la 
uzine/fabrici din străinătate, 
fapt ce va ieftini mult efortu-
rile în acest sens.

Dl Anatol Sochirean şi-a exprimat 
deosebita bucurie de a fi lucrat într-un 
asemenea colectiv de autori, astfel ca să-
şi poată şi el developa şi totodată testa 
capacităţile teoretico-ştiinţifice la crearea 
acestui concept nou de conversie a ener-
giilor regenerabile, concretizat în special 
în minihidrocentrale.

După autorii cărţii „Sisteme de con-
versie a energiile regenerabile” au vorbit 

academicianul AŞM dl. Boris Găină, deca-
nul FEn, prof., dr. hab. Ion Stratan, prof., 
dr. hab. Pavel Dimitrache, dr. prof. Nicolae 
Mogoreanu, publicistul Valeriu Pasat ş.a. 
Toţi au apreciat efortul de cercetare ştiinţi-
fico-tehnică depus la UTM pentru a lansa 
în public ideile atât de actuale azi în lume, 
precum sunt cele ale conversiei energiilor 
regenerabile. Pentru R. Moldova aceste idei 
au o semnificaţie aparte, ele deschizând un 
orizont economic propice în sectorul ener-
getic.

Lansare de carte Energii regenerabile pentru Moldova
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au creat primele laboratoare, au fondat sau 
au dezvoltat catedre, au introdus cursuri 
noi, au asigurat procesul pedagogic cu ma-
terial didactico-metodic etc. Au pus bazele 
cercetării ştiinţifice la UTM, au organizat 
conferinţe, publicaţii periodice etc. Au fost 
şi organizatori ai vieţii studenţeşti (activităţi 
de agrement, sport ş.a.). În colectivul de as-
tăzi circa 12 persoane sunt foşti absolvenţi 
de-ai noştri, care au devenit în timp cadre 
didactice de elită.

Compoziţiile fotografice sunt prezenta-
te pe fundalul unor celebre edificii ale Chişi-
năului de odinioară. Sperăm ca în felul aces-
ta să cultivăm interesul tineretului pentru 
oraşul în care trăim, învăţăm, lucrăm.

După serialul de 10 viniete ale facultă-
ţilor, vor urma alte compoziţii cu veteranii 
noştri (pedagogi), colaboratorii rectoratului 
(din diverse departamente). Adică toţi acei 
care au scris biografia acestei minunate in-
stituţii – Universitatea Tehnică a Moldovei. 
Mulţi dintre ei lucrează încă de la fondarea 
UTM, dar o bună parte ne-au părăsit. 

Aşadar, vorbim astăzi despre Facultatea 
de Energetică (FEn), care este prima atât 
din punct de vedere cronologic, cât şi în 
lista nomenclatorului 
spe cialităţilor ingine-
reşti. Venim cu un 
scurt pasaj istoric al 
acestei subdiviziuni 
şi a catedrelor sale.

În vara anului 
1959, în cadrul Uni-
versităţii de Stat s-au 
deschis câteva spe-
cialităţi inginereş-
ti: electro inginerie, 
construc ţie, tehno-
logia alimentară. 
Primele două au fost afiliate Facultăţii de 
Fizică-Matematică, iar cea de-a treia – Facul-
tăţii de Chimie. În anul 1951 nomenclatorul 
specialităţilor s-a lărgit, a crescut contigen-
tul de studenţi şi s-a format o Facultate de 
Inginerie aparte, condusă de conf. Arşo S. 
Parsadanean. Dânsul fusese transferat de 
la Institutul Agricol, unde condusese Cate-
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Ziarul nostru începe publicarea unor materiale despre cele 10 facul-
tăţi, care intră astăzi în componenţa Universităţii Tehnice a Moldo-

vei. Fiecare publicaţie va fi însoţită de o vinietă originală cu toţi decanii şi 
şefii de catedră, care au activat anterior sau lucrează şi astăzi la facultăţile 
respective. Studenţii, tinerii pedagogi trebuie să cunoască istoria universi-
tăţii în care  învaţă sau lucrează, să-şi cunoască profesorii.

dra de Electrotehnică.
În anul 1963 facultatea dată a fost di-

vizată în trei subdiviziuni noi, între care şi 
Facultatea de Electrotehnică, condusă de 
dl A. Parsadanean până în anul 1980. Pe 
baza contigentului iniţial s-au format trei 
specialităţi: „Electroenergetica” (denumirea 
iniţială – „Alimentarea unităţilor industriale 
cu electricitate”), „Electromecanica” (iniţial 
– „Maşini şi aparate electrice”) şi „Automati-
ca-telemecanica”.

Odată cu fondarea Institutului Poli-
tehnic (1964) Fa-
cultatea de Electro-
tehnică s-a extins 
considerabil, pre-
luând de la Institu-
tul Agricol speciali-
tatea „Electrificarea 
agriculturii”, cu stu-
denţi la secţiile de zi 
şi fără frecvenţă, cu 
tot corpul didactic 
şi laboratoarele res-
pective.

În anul 1965 s-a 
deschis şi specialitatea „Aparate semicon-
ductoare”.

În 1967 din cadrul facultăţii s-au des-
prins două specialităţi – „Automatica-tele-
mecanica” şi „Aparate semiconductoare”, 
care au fondat actuala Facultate de Calcula-
toare, Informatica şi Microelectronică.

Deci în acel an facultatea se numea Fa-

cultate de energetică. După 1980 FEn a fost 
condusă consecutiv de către domnii decani 
– V. Musteaţă, I. Romanciuc, N. Mogorea-
nu; în prezent în fruntea facultăţii se află 
prof. Ion Stratan (din 1999).

Pe parcursul anilor colectivul şi-a mo-
dificat în permanenţă componenţa: câteva 
catedre au trecut în structura altor facultăţi 
(matematica, electronica ş.a.). În 1975 s-a 
deschis specialitatea „Termotehnica”, iar în 
1998 – specialitatea „Inginerie şi manage-
ment în energetică”. 

În anul 1990 specialitatea „Electrificarea 
agriculturii” a fost transferată din nou la Uni-
versitatea Agrară.

Aurel MARINCIUC,
conferenţiar, 

Catedra Mecanica Teoretică

P.S. Facultatea de Mecanica Teoretică 
este amplasată (în 1963) în blocul de studii 
nr.2 din cartierul guvernamental. Acest edi-
ficiu a fost construită în 1900-02 pentru Se-
minarul Teologic. În 1926 aici a fost deschisă 
Facultatea de Teologie a Universităţii din 
Iaşi. În anii 1941-44 aici a funcţionat Liceul 
Militar „Ferdinand I” . În aprilie 1944 clădirea 
a fost bombardată şi arsă. În 1951-60 aici a 
funcţionat Institutul Pedagogic „I. Creangă”, 
până la fuzionarea cu Universitatea de Stat. 
La deschiderea Politehnicii în acest bloc şi-
+au găsit sediul trei facultăţi: de Electroteh-
nică, de Mecanică şi de Construcţii.  

6. Educaţia Fizică (fondată în a. 1964) – 24 
cadre didactice. Şefi de catedră: C. G. Zghe-
rea (1964-65), F. V. Şevcenco (1965-69),  

S. E. Legasi (1969-71), N. N. Muhin (1971-
97), V. I. Modelevschi (1989-92), P. C. Rus-
nac (1993-2008), A. Popuşoi (din 2008).


